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شـاید تا پیش از اعمال فیلترینگ تقریبا به نوعی گسـترده در بسـیاری از 

پلتفرم هـای جهانـی، اختـال اینترنت به این وسـعت نبود، اما خب اعمال 

محدودیت هـا روی محبوب تریـن پلتفرم هـای جهـان و حتـی بسـیاری 

از آی پی هـا و سـایت های داخلـی، باعـث متوسـل شـدن بسـیاری از مـا 

ایرانی  هـا بـه فیلترشـکن ها شـد. خیلـی از مـا دائمـا درحـال جسـت وجوی 

یـک فیلترشـکن بـرای برقـراری یـک تمـاس تصویـری با کیفیـت نسـبتا 

مطلـوب هسـتیم و بعضی هـا هـم به دنبـال یـک فیلترشـکن بـرای وصـل 

شـدن بـه اینسـتاگرام و بـه اشـتراک گذاری تصاویرشـان هسـتند. از قصـه 

تکاپـو و پرس و جـوی مـدام این سـوال که با چه فیلترشـکنی وصل هسـتی 

کـه بگذریـم، ظاهـرا برخـی از کارشناسـان حوزه  آی تـی معتقدند این وصل 

شـدن های مکرر به فیلترشـکن ها از لحاظ فنی، شـبکه را با اختال مواجه 

می کنـد و اختـال اینترنـت نهایـی کاربـر چـه در سـایت ها و پلتفرم هـای 

ایرانـی و چـه در سـایت ها و پلتفرم هـای خارجـی هـم تشـدید می شـود. 

چنـد روز گذشـته انجمـن تجـارت الکترونیک تهـران در امارت کاه فرنگی 

وزارت ارتباطـات و فنـاوری اطاعـات، جلسـه ای در رابطـه بـا اختـال، 

فیلترینـگ و سـرعت اینترنـت برگـزار کـرد. در ایـن جلسـه امیـر لاجوردی 

قائم مقـام وزیـر در امـور ارتباطات و رئیس سـازمان تنظیـم مقررات، محمد 

جعفرپور مدیرعامل شـرکت ارتباطات زیرسـاخت، رضا باقری اصل معاون 

امـور دولـت، مجلـس و اسـتان ها و محمداحسـان خرامیـد رئیـس مرکـز 

روابط عمومـی از وزارت ارتباطـات و ژوبیـن عاقبنـد، مجید رضوی، محمد 

خلج قاسـم آبادی، نیما قاضی، سـعید محمدی، محمدمهدی شریعتمدار، 

احسـان جهانـی، مریـم نجفـی، پویا پیرحسـینلو، نعیـم فرهادیان عزیزی، 

آرش حاتمـی و حمیدرضـا احمـدی از اعضـای انجمـن تجـارت الکترونیـک 

تهـران حضور داشـتند.

گزارش یک جلسه داغ بین نمایندگان وزارت ارتباطات و فعالان تجارت الکترونیک

هزینههایسرعتلاکپشتی

بهانه برگزاری جلسه، گزارش پویا پیرحسینلو، مدیرعامل شرکت ابرآروان در رابطه با 

سرعت اینترنت، اختلال و دلیل فیلترینگ بود. پیرحسینلو در این گزارش، وضعیت 

اینترنت 100 کشور با تولید ناخالص ملی را بررسی کرده بود که ایران یکی از این 

100 کشور است. »درباره کیفیت اینترنت صحبت می کنیم و موضع ما کیفی است. 

تصمیم گرفتیم نگاه مان را در انجمن، کمی کنیم. اول آن را اندازه گیری می کنیم و 

احتمالا اختلاف نظری هم در چگونگی اندازه گیری وجود داشته باشد. باید سر این 

به توافق برسیم و سپس هرکس در شاخص ها سهم دارد، سهم خود را ارتقا ببخشد. 

در نتیجه آمدیم و سه شاخصی که کیفیت ساز هستند را درنظر گرفتیم و آن تجربه 

را کاربر نهایی از اینترنت دارد. یک مفهوم که ما در بخش خصوصی به آن اعتقاد 

داریم این است که اینترنت باکیفیت برای تمام مردم، ریشه اقتصاد دیجیتال است. 

اگر دچار آسیب شود که اکنون از منظر ما دچار آسیب شده، کل اقتصاد دیجیتال 

دچار آســـیب می شود و هر سه ضلع این موضوع مهم است و باید به آن رسیدگی 

کنیم. یکی از آن ضلع ها اختلال است. یعنی امری که کاربر نهایی به ما می گوید 

اینترنت من حالش خوب نیست و دقیق هم متوجه نیست مشکل کجاست. در این 

سمت ما می گوییم از یک ارتباطی که )از کلاینت به سرور( اتفاق می افتد، بخشی 

از اطلاعات از بین می رود. این امر باعث می شود کاربر از وضعیت اینترنت حالش 

خوب نباشد. ضلع دوم هم ضلع فیلترینگ است که تا چه حد اینترنت فیلتر است 

و ضلع سوم، سرعت است. سرعت هم به تنهایی خودش دو شاخص دارد. در مساله 

اختلال که مهم ترین بحث ماست و به وزارت ارتباطات مرتبط می شود، ما آمده ایم 

سه روش را اندازه گیری کردیم. وضعیت اختلال اینترنت ایران را با 100 کشوری 

که در جهان تولید ناخالص ملی دارند، مقایســـه کردیم. در بین این 100 کشور، 

ایران در رتبه 99 قرار دارد و میانمار با یک پله پایین تر نسبت به کشورمان بیشترین 

اختلال را دارد. در تمام مقایســـه ها هم 4 کشور از آسیا را قرار دادیم و خودمان را 

صرفا با کشـــورهایی مانند سوئیس مقایسه نکردیم. وضعیت اختلال چهار کشور 

آســـیایی مالزی، ترکیه، امارات و کره جنوبی را هم مقایســـه کرده ایم. کره جنوبی 

در تمام شـــاخص ها تقریبا وضعیت بسیار خوبی دارد. ترکیه هم در همین مساله 

اختلال هم وضعیت خوبی دارد. در شاخص های دیگر هم ممکن است وضعیت 

نسبی باشد. مساله سانســـور و محدودیت را هم بررسی کردیم که در اینجا داده 

4 منبع بررســـی شد. در اینجا هم ما بعد از چین، محدودترین وضعیت دسترسی 

در اینترنت را داریم. در ســـرعت هم ایران در بین 100 کشور در جایگاه 97 با 4 و 

یک دهم مگابیت بر سکند میانگین سرعت قرار داریم. مجموع امتیازی ما منفی 

294 امتیاز اســـت و ایران قهرمان بی کیفیت  ترین اینترنت در میان 100 کشور با 

تولید ناخالص ملی اســـت. به نظر ما با این 10 فرمان می توان مشکل اینترنت را 

در کشـــور حل کرد. قصد دارم وارد بخش اختلال شوم. ما می گوییم یک لیست 

ســـیاهی قبلا وجود داشـــت که فیلتر بود. اتفاقی که افتاده این است که وزارت 

ارتباطات یا هر جایی که مســـئول است، آمده یک سری سایت را بایتریس کرده، 

یک سری را فیلتر کرده و یک لیست خاکستری تشکیل داده. همچنین دیفالت هم 

50 درصد پکت لاس روی این لیست خاکستری اتفاق افتاده است. این مهم ترین 

بحران اینترنت ایران است. ما فرضیه مان را روی سرورهای داخلی و خارجی بررسی 

کردیم. تاثیر مالی این اختلال برای کاربر نهایی این است که برای خرید اینترنت، 

دو برابر پول پرداخت می کنند. یعنی وقتی شـــما می خواهید فایلی که 2 گیگ 

است را ارسال کنید، درنهایت برای اینکه موفقیت آمیز ارسال شود، 4 گیگ از حجم 

شما کم می کند. دلیل اصلی این است که نهاد مسئول می خواهد جلوی وی پی را 

بگیرد و برای اینکه جلوی وی پی را بگیرد، نمی تواند جلوی وی تو ری را بگیرد. برای 

همین اختلال عمدی ایجاد می کند. روی ایرانسل قطع می کند و روی همراه اول، 

پکت لاس 50 درصدی ایجاد می کند. شبیه سازی این مساله مانند این است که 

نیروی انتظامی بگوید باید جلوی سرقت را بگیرد ولی وقتی نمی تواند جلوی سرقت 

را بگیـــرد، خیابان ها را می بندد تا هیچ کس تردد نکند. از این طریق دیگر نه تنها 

هیچ ســـرقتی صورت نمی گیرد بلکه دیگر هیچ ترددی هم انجام نمی شود. ضلع 

دیگر محدودیت است و این مساله برای همه روشن است. بی شمار وب سایت در 

کشورمان فیلتر است و هیچ نهادی پاسخگو نیست. همچنین 6 شبکه اجتماعی 

مطرح فقط در کشورهای ایران، چین و ترکمنستان مسدود است. نزدیک به 45 

درصد از سایت های داخلی انگلیسی زبان نیز فقط در کشور ما باز می شوند. مثلا 

سایت انگلیســـی وزارت ارتباطات فقط در ایران باز می شود و این مساله به نوعی 

خود تحریمی است و به تحریم های خارجی هم کمک می کند.  از نظر ما در مساله 

اختلالات بیشـــترین مسئولیت مربوط به شـــرکت ارتباطات زیرساخت است. در 

محدودیت و فیلترینگ از منظر ما چندین نهاد مانند دادستانی، کارگروه تعیین 

مصادیق مجرمانه و شورای عالی فضای مجازی دخیل هستند. در سرعت هم عوامل 

مختلفی مانند شرکت مخابرات، فیبر نوری و شرکت ارتباطات زیرساخت دخیلند. 

مشکلی که در این بین وجود دارد، داده محور نبودن وزارت ارتباطات در دولت جدید 

است. ما از ابتدای دولت جدید نمی دانیم پهنای باند بین الملل مان چقدر است. 

تنها اطلاعات کلی مانند »خوب است«، »کافی است« یا »مشکلی ندارد« نسبت به 

پهنای باند بین الملل مان داریم.  ازجمله اقدامات آنی در رابطه با وضعیت اینترنت 

که تا حداکثر 3 ماه می تواند به طول بینجامد می توان به برداشتن اختلال به بهانه 

فیلترشکن ها اشاره کرد که در یک آن مشکل اختلال را حل خواهد کرد. همچنین 

مساله دوم این است که سامانه شفافیت بازگردد که به نظر من سریع می تواند این 

اتفاق بیفتد و داده شفاف نسبت به پهنای باند و مسائلی از این دست ارائه دهد. 

از راهکارهای 3 تا 12 ماهه نیز می توان به رفع فیلترینگ به این گستردگی اشاره 

کرد. می شود با رفع فیلترهایی از این وضعیت خارج شویم. همچنین پهنای باند 

بین الملل به طور شـــفاف افزایش داده شود و سامانه شفافیت در حوزه فیلترینگ 

 آی پی ها اتفاق بیفتد. اکنون هیچ نهادی پاسخگو نیست که کدام آی پی ای فیلتر 

است و کدام  آی پی ای فیلتر نیست.«

در ادامه جلسه نیز جعفرپور، مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرساخت در پاسخ به 

پیرحســـینلو گفت: »در ایران براساس اعلام بنیاد ملی بازی های رایانه ای ما 22 

میلیون گیمر آنلاین داریم. گیمر به کسی اطلاق می شود که حداقل 2 ساعت در 

روز آنلاین بازی کند. حساس ترین سرویس نسبت به دی لی و جی تیر و پکت لاس، 

گیم است. حساسیت گیم نسبت به پکت لاس اما نیم درصد است. یعنی اگر بیشتر 

باشد، گیمر دیگر نسبت به بازی حس خوبی نخواهد داشت. تصور کنید این 22 

میلیون نفر با 50 درصد پکدلاس مواجه باشند. چه اتفاقی می افتد؟ امروزی که 

ما اینجا هستیم، گیمرها نسبت به 1400 میزان رضایت شان بسیار بالاتر است و 

من این را از کامیونیتی گیمرها فهمیدم. در دولت قبل از هر 10 کامنت  زیر پست 

دوستان مسئول، 9 تایشان مربوط به گیم بود. اکنون  چه اتفاقی افتاده؟ ما 22 

میلیون نفر را تطمیع کردیم؟ تهدید کردیم؟ ما در جمع 2 پیامرســـان ایرانی که 

اخیرا آمارشـــان را دریافت کرده ام، در یک ماه گذشته 6 میلیون تماس داشتیم. 

پیک تماس ها 6 میلیون و میانگین آن 5 میلیون تماس بود. در چند سفر اخیر 

خارجی ام، من تنها از طریق یک پیامرسان ایرانی تماس برقرار می کردم. جالب 

است بدانید، در جلسه ای در امارات من تماس های متعددی با پیامرسان ایرانی 

داشـــتم. چه اتفاقی افتاده که با 50 درصد پکت لاس ما ســـرویس وویپ صوتی 

و تصویری برقرار می کنیم؟ وقتی درباره موضوعی صحبت می کنیم، یک ســـری 

فکت ها را باید درنظر بگیریم. اکثر جمعی که در انجمن الکترونیک هســـتند، از 

جمع محتواداران هســـتند و نه از جنس اپراتوری و مخابراتی. وقتی شما 100 

کشـــور برتر را درنظر می گیرید، باید اموری را درنظر داشته باشید. این آماری که 

من ارائه می دهم، آمار کلی نیست و یک آمار دقیق  است. تقریبا 35 درصد، میان 

100 و 300 کشور برتر جهان، سایت های تحریمی وجود دارد. همچنین تعداد 

قابل توجهی سایت هستند که دستور فیلترینگ برایشان وجود دارد و این مساله 

در اختیار وزارت ارتباطات نیســـت. در کارگروه شورای عالی فضای مجازی نیز 

ما تنها یک رای از 13 رای داریم. قاعدتا از این 100 ســـایتی که دوستان اشاره 

کردند یا آنها ما را تحریم کرده اند یا ما آنها را فیلتر کرده ایم و بنا بر این دو دلیل، 

در دسترس نیســـتند. 50 درصد پکت لاسی که دوستان می گویند، یعنی عدم 

وجود ارتباط و یک فایل هم نمی شود دانلود کرد. بنابراین پکت لاس موجود در 

اینترنت مان 50 درصد نیست. من قصد ندارم بگویم کلا اختلال وجود ندارد اما 

سخنم این است که واقعیت ها را باید ببینیم، همچنین این امکان از لحاظ فنی 

وجود ندارد که بخواهیم یک لیست از  آی پی برای ایجاد اختلال در برخی از آنها 

داشته باشیم. سایت هایی که فیلتر هستند توسط مراجع ذی صلاح، دستورالعمل 

لازم برایشان اجرا می شود. این دستورالعمل های لازم هم روش های مختلفی دارد 

که ادعای شـــما این است ما توانمندی لازم برای محدودیت را نداریم، به همین 

دلیل اختلال سراســـری در شبکه ایجاد کرده ایم. اولین جایی که از فیلتر شدن 

شـــرکت متا درحال متضرر شدن است، اتفاقا اپراتورها هستند. درآمد اپراتورها 

شفاف است و می توانید بررسی کنید که آیا از اختلال متنفع شده اند یا نه؟ حجم 

قابل توجهی در کشور پیش از فیلتر شدن مربوط به متا بود. در بررسی ارائه شده، 

شـــما این را در نظر نگرفتید که رفتار ترافیکی درحال حاضر در کشورمان به چه 

شـــکل است؟ چند درصد گردش ترافیکی ایران داخلی است؟ حدود 55 درصد 

ترافیک ایران داخلی اســـت. شما در محاســـبه 100 سایت برتر، اصلا این 55 

درصد ترافیک داخلی را درنظر نگرفتید. از مهرماه ســـال گذشته حملات هکری 

دیداس بالای 20 برابر شده است. اما از افتخارات این دوره از شرکت زیرساخت 

مقابله با این میزان حملات دیداس است.«

رضا باقری اصل، معاون امور دولت، مجلس و اسـتان های وزارت امور ارتباطات 

در رابطه با بهبود سـاختار سیاسـتگذاری و تصمیم گیری معتقد بود اتفاق های 

مثبتـی افتـاده اسـت. »حکمـی کـه از سـوی رئیس جمهـور برای آقـای آقامیری 

زده شـد، بازنگری در سیاسـت های فیلترینگ قیدشـده اسـت. این یعنی چه؟ 

k 128 فیلترینگ دغدغه اسـت. در اینجا افرادی می نشسـتند و می گفتند که 

سـرعت بـرای کاربـران اینترنـت کافـی اسـت امـا اکنـون دیگـر این گونـه نیسـت 

کـه بـرای سـرعت سـقف بگذارنـد تـا بـا سـقف اینترنـت کنتـرل شـود. باورتـان 

نمی شـود مـا دربـاره اینکـه نمی شـود k 128 را مبنـای دسترسـی اینترنـت قـرار 

داد در مرکـز پژوهش هـای مجلـس گـزارش می نوشـتیم. ایـن مسـاله دیگـر رفع 

شـد و رفـع شـدن آن راحـت نبـود.« معاونـت فنـی مخابـرات هم در ادامـه آماری 

را ارائـه کـرد و از کمبـود ظرفیت هـای زیرسـاخت از سـال 1399 گفـت: »بـه 

شـرکت مخابرات ایران حدودا 60 درصد بازار ایران را دسـترس دارد. چیزی که 

مشـترکان ثابـت شـرکت مخابـرات ایـران می گیرند 18 مگ اسـت. در سـال 99 

خـود شـرکت مخابـرات ایـران 50 درصـد رشـد تعداد مشـترک باند پهـن آن بود. 

ظرفیـت شـبکه بـرای اوایـل سـال 1399 درنظـر گرفتـه شـده بـود. بعـد از کرونا 

مـا افـت داشـتیم و سـال قبـل بـا توجـه بـه محدودیت هایـی کـه داشـتیم، افـت 

قابل توجـه دیگـری داشـتیم. در بخـش درآمـدی از اف سـی پی آر هـم بـا کاهش 

درآمـد مواجـه بودیـم. مـا اینترنـت را بـا سـرعت 300 مـگ مثلا به مشـتری ارائه 

می دهیـم امـا مشـتری وقتـی فیلترشـکنش را فعـال می کنـد، سـرعت بـه یـک 

مـگ تدبیل می شـود.«

بلوردی، معاون فنی ایرانسل در این جلسه در رابطه با متنفع یا متضرر شدن اپراتورها 

پس در جریان فیلترینگ معتقد بود در گزارش اشاره شده از سوی پویا پیرحسینلو گفته 

شد اپراتورها از فیلترینگ استقبال می کنند و از این طریق درآمدی هم دارند. این حرف، 

حرف غلطی نیست. »بالاخره به ما نیز از محل درآمدها ، زیرساخت تخفیفی می دهند. 

ســـقف آن 10 درصد اســـت. این مصوبه مربوط به پنج سال پیش است. عددی که ما 

اســـتفاده می کنیم و مصرف ترافیک ما از محل زیرســـاخت، ماهانه چیزی حدود 40 

میلیارد تومان پس از محدودیت ها شده است. قبل از محدودیت ها بیشتر بود. اما افت 

اصطلاحا رونویی که اپراتورها پس از محدودیت ها با آن مواجه شده اند، چیزی حدود 

چندهزار میلیارد تومان است. فکر نمی کنم بیزینسی وجود داشته باشد که چندهزار 

میلیارد را با چندصد هزار میلیارد مقایســـه کند. به صورت کلی اختلال وجود دارد و 

به دلیل اعمال محدودیت هایی که روی برخی  آی پی ها و پلتفرم ها وجود دارد، بسیاری 

از  آی پی های دیگر درحال مخدوش شدن هستند و به نظر من بخش عمده نارضایتی 

هم اینجاست. اما نارضایتی مردم از سرعت اینترنت نیست، بلکه از اختلال است که 

مبتلا به آن هستیم. از یک طرف دیگر هم استفاده از فیلترشکن ها به شکل بی رویه ای 

افزایش پیدا کرده است، یعنی ما محدودیت هایی اعمال کرده ایم و مردم می خواهند 

وصل شوند. افزایش فیلترشکن ها بیشترین فشار را روی اپراتور وارد می کند، یعنی ما 

بخش زیادی درآمد در حوزه اپراتور داریم که می توانست در سبد اپراتور بیاید اما برای 

چیزی به عنوان فیلترشکن مصرف می شود. آماری که در شبکه می بینیم هم این است که 

مصرف فیلترشکن ها پس از محدودیت ها افزایش پیدا کرده است. این افزایش آمار 96 

درصد بیش از قبل است. پکدلاس به طور کلی افزایش یافته است اما 50 درصد نیست.«

از آخر اولیم!

قصد ندارم بگویم کلا اختلال وجود ندارد

از محدودیت اینترنت با ایجاد سقف سرعت گذشتیم

درآمد ماهانه 40 میلیارد تومانی اپراتورها از فیلترینگ

زینب مرزوقی
خبرنگار گروه جامعه
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